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PLASTEN – EN KRITISK FRÅGA  
FÖR HELA SAMHÄLLET

I FOKUS - PLASTEN

Vi på Stockholm Exergi vill inte elda återvinningsbar plast, men  
eftersom restavfallet innehåller en hel del plast så blir det så ändå. 
Plockanalyser av restavfallet visar att 18-20 viktprocent av det avfall 
som vi behandlar och återvinner energin ur när vi producerar värme 
och el är plast. Problemet är att när plasten förbränns blir det utsläpp 
av fossil och klimatpåverkande koldioxid.  

Eftersom plast i huvudsak består av 
fossila material bildas det klimatpåver-
kande koldioxid när plasten förbränns. 
Dessa utsläpp medför kostnader för 
avfallsbehandlingen då utsläppen 
omfattas av EU:s handel med utsläpps-
rätter. Utsläppen bokförs dessutom på 
den energi som återvinns från förbrän-
ningen och dessa utsläpp står idag 
för merparten av det koldioxidutsläpp 
som kvarstår inom fjärrvärmen. För att 
avfallshanteringens utsläpp ska minskas 
krävs i praktiken två saker – ökad ut-
sortering och materialåtervinning samt 
avskiljning av koldioxid från rökgaserna 
för permanent lagring, så kallad CCS. 
Med dagens modell blir vi inte av med 
utsläppen, istället behöver ansvaret för 
det fossila restavfallet som plast läggas 
tidigare i livscykeln  – hos producenter 
och konsumenter – för när det kommer 
till oss är det för sent. Ett steg i den 
här riktningen är att vi under 2022 har 
påbörjat ett införande av differentierad 
prissättning med hänsyn till andelen 
plast i det avfall som lämnas till oss.  
Ju mindre plast desto lägre kostnad.

Vi på Stockholm Exergi är tydliga  
mot vår omvärld att källsorteringen 
måste öka för att nå mer material- 

återvinning och mindre förbränning 
av fossila material som plast. Vi menar 
att vår uppgift borde vara att ta hand 
om det restavfall som inte kan eller 
bör materialåtervinnas. För att nå dit 
måste det skapas starkare incitament 
och regler som leder till att mer plast 
sorteras ut och används som råvara 
vid framställning av nya plastprodukter. 
Vi behöver även skapa förutsättningar 
för att införa CCS-tekniken. Detta  
behöver skyndsamt utredas. 

Ett annat initiativ som vi har tagit för att 
tydliggöra utsläppen är att våra avfalls- 
kunder sedan 2022 får en rapport från 
oss som bland annat visar vilka kol- 
dioxidutsläpp som förbränningen av 
deras restavfall har gett upphov till det  
senaste året. Synliggörandet är viktigt 
och för att minska de samlade utsläppen 
behöver samtliga aktörer ta sitt ansvar 
och försöka påverka där det går.

Under året har vi deltagit i en rad projekt 
som alla bygger på hur vi kan öka  
utsorteringen av plast, se text nedan. 
Hur förändras beteenden av information 
och är man benägen att sortera ut mer 
plast om det blir enklare är några av 
nyckelfrågorna. 

SAMHÄLLETS RESTPRODUKTER

Samarbete för att öka  
sorteringen av plast
Dessa samarbeten har inletts 
under 2022. Tillsammans har vi 
i olika projekt informerat stock-
holmare om vikten av att sortera 
bort plasten från sitt restavfall.

-  Svenska Bostäder, Stockholms  
    hem och Stockholm Vatten  
    och avfall
-  Stena fastigheter
-  Medborgarinitiativet Electricity 
    och Vinnova
-  HEBA
-  Atrium Ljungberg
-  Folksam och Newsec

Infångning och  
lagring av koldioxid 
- CCS - en del av 
avfallslösningen 
Att få samhällets restavfall helt 
fritt från plast och annat fossilt 
material är svårt att nå under en 
överskådlig framtid. Stockholm 
Exergi ser därför infångning och 
lagring av koldioxid - CCS  
(Carbon Capture and Storage) - 
som en naturlig utveckling.  
Man skulle också kunna uppar-
beta den avskilda koldioxiden 
till en ny sekundär råvara - CCU 
(Carbon capture and utilisation).

Vi har under 2022 genomfört  
förstudier för CCS vid våra  
kraftvärmeverk där vi behandlar 
restavfall i Högdalen och Brista, 
som visar att det är tekniskt och 
logistiskt möjligt med CCS vid  
anläggningarna. Studierna har 
även omfattat användning av 
infångad koldioxid. 

Hur CCS från förbränning av 
restavfall ska finansieras har idag 
inget enkelt svar, utan kommer
att bli en viktig del av den fort-
satta utvecklingen av frågan. 
Sverige bör utreda hur CCS/
CCU-tekniken bör införas.På den svenska marknaden  

materialåtervanns totalt under  
2020 cirka

122 000 ton  
plastavfall  

vilket är cirka 10 procent av den  
plast som sattes på marknaden 
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